
Schůze výboru Základní odborové organizace FLÚ 

12. 4. 2022 10:00–11:20 

 

Přítomní členové výboru: Teresa R. Baron, Jan Frei, Juraj Hvorecký, Robert Novotný, Pavel 
Nývlt, Darja Zoubková. 

Za zapisovatele schůze byl určen Pavel Nývlt. 

Ve věci možné mimořádné podpory z fondu OSPVV pro zaměstnance FLÚ ve složité 
ekonomické situaci Darja Zoubková varovala před byrokratickou náročností žádosti, Jan Frei 
ale podotkl, že zástupce OSPVV byl velmi vstřícný a bylo by škoda ho nekontaktovat. Výbor 
se shodl, že zatím bude nejlepší připravit nutné podklady a vyčkat na další vývoj. 

Darja Zoubková se vyslovila proti přílišnému soustředění úsilí na smlouvy na dobu 
neurčitou a doporučila zaměřit úsilí na zvýšení tarifů podle vnitřního mzdového předpisu, 
které pokládá za příliš nízké, nejen pro zaměstnance kategorie O5. Upozornila, že i snížení 
tarifní mzdy zaměstnance se smlouvou na dobu neurčitou je velmi obtížné a že nárůst 
mandatorních výdajů by byl nebezpečný pro ústav. Vyjádřila přesvědčení, že uzavírání smluv 
na dobu neurčitou by mělo být především v kompetenci vedoucích oddělení. 

Robert Novotný upozornil, že v případě nouze bude pro zaměstnavatele relativně jednoduché 
ukončit s jakýmkoli zaměstnanci pracovní smlouvy na základě jejich nepřítomnosti na 
pracovišti v hodiny určené v pracovním řádu. 

Juraj Hvorecký dodal, že při zavedení maximálního možného počtu řetězení smluv na dobu 
určitou sami vědci žádali o umožnění výjimky v zákoníku práce a povaha vědecké práce se od 
té doby nezměnila, museli bychom tedy nyní argumentovat proti něčemu, co jsme sami 
prosazovali. 

Darja Zoubková vyjádřila přesvědčení, že situace se smlouvami je příliš složitá na to, aby se 
na základě statistiky od personálního oddělení dalo dospět ke stanovení správné úrovně 
rozpočtové flexibility. Prohlásila, že podstatné údaje o zaměstnaneckých smlouvách jsou 
k dispozici ve výročních zprávách, a slíbila, že z nich připraví výtah. 

Juraj Hvorecký upozornil, že je nutné zohlednit existenci tří kategorii vědeckých pracovníků 
na FLÚ – zaměstnanci placení čistě z institucionálních zdrojů, jichž není mnoho; zaměstnanci 
placení pouze z účelové podpory, s nimiž není možné uzavřít smlouvu na dobu neurčitou; a 
zaměstnanci placení z obou zdrojů. Zavedení smluv na dobu neurčitou jen pro první kategorii 
by zaměstnance odrazovalo od podávání grantů. Zdůraznil, že bez podstatné změny tarifů 
bude v horizontu několika let nutné inzerovat pozice redaktorů apod. s platem, který bude 
naprosto nekonkurenceschopný. 



Výbor poté diskutoval o výhodách a nevýhodách zajištění externích redaktorů a o financování 
nakladatelské činnosti na FLÚ obecně. 

Pavel Nývlt navrhl projednat s ředitelem ústavu přednostní zvýšení tarifních mezd nižších 
příjmových kategorií. Vyjádřil přesvědčení, že to je i dlouhodobým zájmem vedení ústavu. 

Juraj Hvorecký požádal, aby jeden člen výboru zapracoval do návrhu kolektivní smlouvy 
připomínky právníka OSPVV a členské schůze. Pavel Nývlt slíbil, že to do konce dubna 
udělá. 

Juraj Hvorecký informoval, že po Velikonocích bude jednat se zástupci HR oddělení o 
úpravách navrženého Pracovního řádu FLÚ. Vyzval členy výboru, aby mu zaslali své 
připomínky k jeho znění do konce týdne, pokud tak už neučinili. 

Darja Zoubková s ohledem na čl. 22 návrhu pracovního řádu upozornila na potřebu lépe 
zajistit údržbu prostor FLÚ a navrhla tento problém projednat s vedením ústavu. 

Pavel Nývlt vyzval k diskusi o uzavírání smluv na dobu neurčitou se zaměstnanci po 
odpracování daného počtu let. Výbor se shodl, že smlouvy na dobu neurčitou potřebují 
nejvíce zaměstnanci ve věku pod 35 let, jimž by je ale FLÚ mohl nabídnout jen těžko; Robert 
Novotný nicméně zdůraznil, že starší zaměstnanci jsou na trhu práce méně flexibilní. Výbor 
prodiskutoval situaci se smlouvami na dobu neurčitou na jiných ústavech třetí vědní oblasti. 

Jan Frei informoval o dění na výroční konferenci OSPVV. Byli zvoleni dva noví členové 
Společného výboru svazu a byla přijata výzva základním odborovým organizacím, aby: 1) 
zvýšily aktivity pro nárůst členské základny; 2) zdůraznily zásadní význam kolektivní 
smlouvy k ochraně práv zaměstnanců; 3) usilovaly o to, aby reálné mzdy neklesaly pod 
stávající úroveň; 4) zabývaly se sociální a zdravotní situací zaměstnanců. Výborům 
základních odborových organizací bylo uloženo, aby do 15. května 2022 zaslaly OSPVV 
kolektivní smlouvy nebo informaci, proč nemohla být uzavřena. OSPVV bude v koordinaci 
s ČMKOS usilovat o to, aby nebyla snížena finanční podpora pro AV ČR. Dále upozornil, že 
odbory mají věnovat pozornost placení pojištění za zaměstnance ze zemí mimo EU. 

Darja Zoubková uvedla, že jde o nesmírně složitou problematiku (i ve vztahu 
k zaměstnancům ze zemí v EU), v níž se snadno chybuje, a že je nutná spolupráce 
s příslušným zaměstnancem, který musí zajistit potřebné formuláře ze své domovské země. 

Jan Frei doplnil, že základní odborové organizace byly dále vyzvány, aby: 5) své bankovní 
účty svěřily více disponentům; 6) zajistily přítomnost zástupce odborů při kontrolách 
bezpečnosti práce; 7) při dojednávání kolektivních smluv neopomíjely zájmy technických 
pracovníků. Na dotaz Juraje Hvoreckého uvedl, že termín další schůze zástupců základních 
odborových organizací zatím nebyl stanoven. Konečně upozornil, že na zasedání OSPVV 
obdržel balíček publikací o odborech. Ty budou zařazeny do knihovničky odborů. 

Juraj Hvorecký informoval, že stav účtu k 11. dubnu 2022 činí 127.412,43 Kč. 



Darja Zoubková upozornila, že členové nemusejí odvádět základní odborové organizaci 
procento z platu, ale mohou odvádět pevně stanovenou částku. Juraj Hvorecký doplnil, že 
příspěvků přesahujících částku 3.000- Kč odečitatelnou z daňového základu bylo za loňský 
rok málo. 

Juraj Hvorecký upozornil, že se členská schůze nedostala k projednání komunikace výboru 
s členskou základnou. Výbor se usnesl rozeslat e-mailem všem členům zápis z členské 
schůze a vyzvat ty členy, kteří mají zájem dostávat e-mailová upozornění na zveřejnění zápisů 
ze schůzí výboru, aby se přihlásili. 

Juraj Hvorecký vyjádřil naději, že další členská schůze by se po projednání nového návrhu 
kolektivní smlouvy s vedením ústavu mohla uskutečnit před koncem června. Konečně sdělil, 
že podle vyjádření ing. Rybákové bude letos příspěvek z FKSP rozdělován za stejných 
podmínek a ve stejné výši jako loni. 

Termín příštího zasedání Výboru byl předběžně stanoven na pondělí 23. 5. 2022. 


